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Referat af Hovedbestyrelsesmøde i Diabetesforeningen 
Tirsdag 28. februar 2023, kl. 15.30-20.15  
Sted: Steno Diabetes Center Aarhus  
________________________________________________________________________________________ 
 
Tilstede: 
 
Hovedbestyrelsen:  
Jørgen Andersen, Thomas Elgaard Larsen, John Arne Sørensen, Malene Rasmussen, Henning Thygesen, 
Amanda Pihl, Astrid Most, David Rasmussen, Amanda Broe Hansen og Per Jensen. 
 
Sekretariatet: 
Claus Richter, Ane Eggert Jackson, Bo Bachmann, Eva Tingkær, Sebastian Erbo Hoffmann, Tina Langerskov 
Buchhave, Tanja Thybo og Gitte Lippert (referent). 
 
Gæst: 
Statsaut. revisor Mikael Johansen, PwC, deltog under pkt. 3. 
 
________________________________________________________________________________________ 

1. Godkendelse af dagsorden 
________________________________________________________________________________________ 

Med afsæt i Hovedbestyrelsens årshjul og seneste HB-møde var der udarbejdet dagsorden. 
 
Referat fra HB-mødet 18. november 2022 var opdateret med enkelte justeringer til punkt 4 og 5 fra Thomas 
Elgaard Larsen.   
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte dagsordenen uden bemærkninger. 
 
Bilag: 
Opdateret referat fra HB-møde 18. november 2022. 
 
________________________________________________________________________________________ 

2. Opfølgning på Formandskabsmøde  
________________________________________________________________________________________ 

Der havde været møde i Formandskabet 7. februar 2023.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
Der afholdes et ekstra møde i Formandskabet 8. marts 2023, hvor der gives en status på økonomien. 
 
Bilag: 
Referat af Formandskabsmøde 7. februar 2023. 
 
  



Referat 
 
 
 

2 

 

________________________________________________________________________________________ 

3. Årsregnskab 2022 og revisionsprotokollat – beslutning  
________________________________________________________________________________________ 

Statsaut. revisor Mikael Johansen fra PwC gennemgik foreningens årsregnskab for 2022 og tilhørende 
revisionsprotokollat. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte årsregnskab 2022 og tilhørende revisionsprotokollat, der herefter indstilles til 
godkendelse på repræsentantskabsmødet 13. maj 2023.  
Her præsenteres budgettallene også, så repræsentantskabet har mulighed for at sammenligne resultatet. 
 
Bilag: 
A: Årsregnskab 2022. 
B: Revisionsprotokollat 2022. 
C: Skriftligt notat fra foreningens kritiske revisor. 
D: Økonomisk afrapportering 4. kvartal 2022 (budget 2022 og regnskab 2022 sammenlignes). 
 
________________________________________________________________________________________ 

 

4. Fastsættelse af kontingenter 2024 og Budgetramme 2024-2026 – beslutning  

________________________________________________________________________________________ 

Hovedbestyrelsen behandlede forslag til kontingenttilpasninger. 
 
Diabetesforeningens kontingent foreslås reguleret, så der sker en tilpasning i forhold til den stigende priser i 
samfundet, som bredt rammer Diabetesforeningens omkostninger på alt fra husleje, energi til distribution og 
tryk af medlemsblade.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen valgte model til kontingenttilpasning for de fem medlemskabstyper, og indstiller den til 
godkendelse på repræsentantskabsmødet 13. maj 2023. 
 
________________________________________________________________________________________ 

 

5. Budgetramme 2024-2026 – beslutning  

________________________________________________________________________________________ 

På repræsentantskabsmødet 13. maj 2023 skal rammebudgettet for de kommende tre år besluttes.  
 
Rammebudgettet udgør det overordnede råderum, indenfor hvilket HB/sekretariatet kan planlægge og 
disponere de mere detaljerede indsatser i perioden. 
 
Beslutning: 
I forlængelse af beslutningen om fastsættelse af kontingenter godkendte Hovedbestyrelsen model til 
budgetramme 2024-2026, der herefter indstilles til godkendelse på repræsentantskabsmødet 13. maj 2023.  
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________________________________________________________________________________________ 
 

6. Årsmøde/Repræsentantskabsmøde – status  

________________________________________________________________________________________ 

Årsmøde 
Den endelige tilrettelæggelse af programmet til Årsmødet er i fuld gang. Annoncering/invitationer er sendt 
ud til eksterne ultimo januar. 
 
Protektor H.K.H. Prins Joachim har netop takket nej til at være med, hvorfor vi i stedet for inviterer 
ambassadørerne til punktet om uddeling af forskningslegater.  
Diabetesforeningen er i gang med at sælge stande til eksterne samarbejdspartnere, hvilket både vil give 
indtjening til foreningen og bidrage til vores strategiske mål om flere deltagere og stærkere engagement om 
diabetessagen.  
 
Indkomne forslag til repræsentantskabsmødet: 
Foreløbigt overblik er vedhæftet i bilag.  
 
Repræsentantskabet kan indsende forslag til behandling senest 13. april 2023. 
Der vil komme en samlet sag med alle vedtægtsforslag efter 13. april i skriftlig mailhøring i 
Hovedbestyrelsen.  
 
Beslutning: 

• Hovedbestyrelsen tog status på Årsmøde/repræsentantskabsmøde/genopstillinger til efterretning.  

• Hovedbestyrelsen havde en forhåndsdrøftelse af de indkomne forslag til vedtægtsjusteringer og afventer 
drøftelser med forslagsstillere, inden der udarbejdes eventuelle modforslag. 

 
Bilag: 
A: Indkomne forslag til vedtægtsjusteringer. 
B: Justeret program for Årsmøde/Repræsentantskabsmøde. 
 
________________________________________________________________________________________ 

 
7. Foreningsudvikling – beslutning  
________________________________________________________________________________________ 

Hovedbestyrelsen drøftede foreningsudvikling på HB-seminar november 2022. 
 
Der var enighed om følgende:  

• at nedsætte et foreningsudvalg, der kan komme med forslag til, hvordan vi styrker foreningen 

• at arbejde videre med de tre frivillligroller; event/kampagne, medlemsaktiviteter og 
organisation/bestyrelse 

• få koblet en ekstern konsulent på projektet 

• og få konkretiseret tidsplanen yderligere.  
 
I vedhæftede bilag ligger nu forslag til foreningsudvalg, tidsplan og proces, som er udarbejdet i samarbejde 
med ekstern konsulent Frederik C. Boll fra Ingerfair. 
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Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte tidsplan og nedsættelse af foreningsudvalget – herunder forslag til udvalgets 
medlemmer.   
 
Der udarbejdes en kommunikationsplan og fortælling om, hvordan udvalget er sammensat – herunder 
formål og mål med udvalgets arbejde, og hvordan inddragelsen med baglandet forventes at blive. 
Det gives en status til Hovedbestyrelsen om den endelige sammensætning, når den er på plads. 
 
Bilag:   
A: Foreningsudvalg. 
B: Procesplan. 
 
________________________________________________________________________________________ 

8. Sundhedsbussen – model for egenfinansiering af besøg lokalt – beslutning  
________________________________________________________________________________________ 

Det er et prioriteret projekt at arbejde for at få Sundhedsbussen ud i landet i 2023.  
 
Status er, at vi ikke p.t. har opnået finansiering til at kunne planlægge en landsdækkende tour og kampagne 
på niveau med indsatsen i 2022. På samme tid er der en stor efterspørgsel fra lokalforeninger om at få 
bussen til deres lokalområder.  Fælles er, at de alle ønsker at kunne tilbyde et professionelt set-up til at 
udføre risiko-test og til måling af HbA1c. Samlet er der efterspørgsel fra ca. 20 konkrete byer. 
  
Flere medlemmer og frivillige har i forlængelse heraf spurgt, om der kan være mulighed for, at 
lokalforeninger medfinansierer besøg af Sundhedsbussen. Vi har derfor udarbejdet en model for 
lokalforeningers selvfinansiering, der vil gøre det muligt at få Sundhedsbussen rundt i landet.  
 
Sekretariatet arbejder på ekstern finansiering via fonde mv. Hvis der opnås den ansøgte eksterne 
finansiering senere på året, kan modellen for egenfinansiering ændres. 
 
Formål: 
Formålet er at drive opsporingskampagnen videre og opnå synlighed i hele landet samt efterkomme 
lokalforeningernes ønsker om at få Sundhedsbussen til deres by. På den måde kan de skabe synlighed for 
deres egen lokalforening, være aktive på standen og lave risikotest og tilbyde måling af HbA1c, fortælle om 
deres lokalaktiviteter, hverve nye medlemmer og evt. invitere lokale politikere forbi. 
 
Hvem: 
Tilbuddet er til alle de lokalforeninger, som ønsker at få besøg af bussen og som gerne vil afsætte nogle af 
deres egne lokale midler til opsporingsprojektet.  
Tilbuddet gælder også de regionale grupper – regionsudvalg, ungegrupper og børnefamiliegrupper, hvis de 
ønsker at gennemføre et event regionalt.  De regionale grupper har dog ingen opsparing, men modtager 
årligt et beløb på 20.000 kr., som derfor kun vil kunne dække en delfinansiering.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen drøftede de foreslåede modeller og besluttede at iværksætte initiativet. 
Sekretariatet orienterer herom via FrivilligNyt og direkte til de 20 interesserede lokalforeninger. 
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________________________________________________________________________________________ 

9. RU-kommunikation – beslutning  
________________________________________________________________________________________ 

Regionsudvalgene i Diabetesforeningen har indtil nu ikke haft mulighed for at kommunikere direkte til 
medlemmer i deres region. Hvis de ønsker at invitere til arrangementer eller møder, så skal det 
kommunikeres ud via lokalforeninger, som kan sende det ud til medlemmer via deres nyhedsbrev.  
 
Der har været efterspørgsel blandt enkelte regionsudvalg ift. at kunne kommunikere direkte ud til 
medlemmerne. Formålet er primært at invitere til arrangementer og foredrag.  
 
Kommunikationsmuligheder for Regionsudvalgene 
Regionsudvalgene har mulighed for at kommunikere deres budskaber og arrangementer ud via allerede 
etablerede kanaler. 
 
Nuværende RU-kanaler: 

• E-mail direkte til lokalforeningerne 

• Ny ”hjemmeside” på www.diabetes.dk  
 
Som noget nyt har RU fået sin egen ”hjemmeside” på diabetes.dk i forbindelse med etableringen af nye 
regional/lokalsider. Her kan RU kommunikere til brugerne af diabetes.dk. 
 
Kanaler der kan etableres: 

• Oprette en facebookside, se f.eks. Region udvalg Hovedstaden | Copenhagen | Facebook 

• Oprette en bruger i Diabetesforeningens arrangementskalender 
  
Økonomi: 
Foreningen betaler pr. afsendte e-mail til medlemmerne. Som udgangspunkt betaler foreningen 5 øre pr. e-
mail, der sendes ud. Det vil sige, sendes der e-mails til 10.000 medlemmer pr. region 4 gange årligt er det en 
udgift på cirka 10.000 kr. årligt. Dertil kommer lokalforeningernes udsendelser ved siden af. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen besluttede, at der ikke etableres et direkte nyhedsbrev til medlemmerne fra RU. I stedet 
får RU en brugeradgang til arrangementskalenderen, så arrangementer synliggøres der. Derudover kan RU 
stadig kommunikere relevant information ud til lokalforeningerne, som kan vurdere hvorvidt materialet er 
relevant for deres lokale medlemmer. 
 
________________________________________________________________________________________ 

10. God selskabsledelse – opfølgning  
________________________________________________________________________________________ 

Hovedbestyrelsens dokument om god selskabsledelse er opdateret med de seneste tiltag (A). 
I bilag er ligeledes samlet Diabetesforeningens nuværende etiske retningslinjer, der efterleves (B) og overblik 
i forhold til sekretariatets juridiske governance, hvor der internt i sekretariatet er aftalt faste processer i 
forhold til opdateringer på lovgivningen (C). 
 
Opfølgning på bestyrelsesevalueringen, som Hovedbestyrelsen gennemførte på bestyrelsesseminaret i 
november 2022, følger på mødet i maj. 

http://www.diabetes.dk/
https://www.facebook.com/profile.php?id=100082947686509
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Den næste bestyrelsesmåling foretages som udgangspunkt i 2024, sådan at den nyvalgte bestyrelse kan nå at 
have noget mere erfaring. Målingen kan fremrykkes, hvis det er nødvendigt. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog opfølgningen til efterretning og noterede sig de etiske retningslinjer og juridiske 
governance. 
 
Hovedbestyrelsen efterlyste omtale af miljø og bæredygtighed i vores dokument om god selskabsledelse. 
Sekretariatet ser nærmere på området i forbindelse med næste opdatering. 
 
Bilag:   
A: God selskabsledelse – opdateret version. 
B: Etiske retningslinjer.  
C: Juridisk governance. 
 
________________________________________________________________________________________ 

11. Meddelelser – orientering  
________________________________________________________________________________________ 
 
Årsstatus – strategi 2022-2025  
Årsevaluering er vedlagt i bilag til orientering. Den er udarbejdet efter samme model præsenteret på 
Hovedbestyrelsens seminar, men med opdaterede tal for hele året. 
Bilag: Årsstatus 2022. 
 
 
Indsamlingsdag 29. april 2023 

Lørdag den 29. april samler Diabetesforeningen ind over hele landet. I samarbejde med Rema1000 afvikler vi 
en landsdækkende indsamlingsevent med skrabelodssalg ved REMAs 363 butikker.  
 
Alle lokalforeninger, som ligger i en by/kommune med en REMA 1000, vil blive tildelt en lokal REMA 1000, 
som man opfordres til at ”bemande” med et par friske skrabelodssælgere lørdag d. 29. april. Lodderne til 
dagen (200 stk.) og information om, hvilken REMA man er tildelt, vil blive uddelt på regionsmøderne i 
februar og marts. Der vil løbende blive kommunikeret ud om dagen i FrivilligNyt og via mail til 
lokalforeningsformænd, ungegrupper, mentorer, motivationsgrupper og flere af vores aktive medlemmer 
med henblik på at få dækket flest muligt af de 363 REMA-butikker. 
  
For hvert lod der sælges, får lokalforeningen 16 kr. til egne aktiviteter eller til at delfinansiere et besøg af 
Sundhedsbussen. Lokalforeningen kan også anvende dagen til at dele materiale ud til de forbipasserende, 
f.eks. med informationer om forening, medlemskab, aktivitet eller invitationer til kommende arrangementer.  
 
 
Status på TeamWalk 2022 og 2023 
I år 2022 lancerede vi TeamWalk og opnåede følgende resultater: 
 
3 vandregrupper med i alt 30 deltagere, hvoraf 25 deltog på den afsluttende tur til Mallorca. Projektet 
indsamlede 560.000 kr. og blev skudt i gang med en kampagne med deltagelse af en række ambassadører 
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for projektet, heriblandt Michael Kamper, Pia Olsen Dyhr og Jens Jørgen Spottag, som opfordrede til at gå 
med. Kampagnen opnåede stor rækkevidde med ca. 400.000 eksponeringer.  
 
Starten på vandreeventen var op ad bakke, da lanceringen faldt sammen med, at krigen brød ud i Ukraine og 
det vanskeliggjorde alt andet lige salget af deltagerpakker til Mallorca, og deltagerprisen og destinationen 
viste sig at være en barriere for en del potentielle deltagere. 
 
Konceptet er inspireret af TeamRynkeby, som har vist, at netværk, træning og store oplevelser har et stort 
potentiale til både at skabe synlighed, engagement og fundraise mange midler.  Men også at det tager tid at 
bygge op. TeamRynkeby var til sammenligning 11 deltagere i år 1. 
 
Vi viderefører derfor konceptet i 2023 og er i fuld gang med at mobilisere nye deltagere foruden de 
deltagere fra 2022, som fortsat hænger ved og har vandret vinteren igennem. 
 
I 2023 har vi lavet en række tilpasninger af konceptet. Vi har bl.a. fjernet den økonomiske barriere ved at 
ændre finaleturen fra Mallorca til Bornholm. Det giver mange flere mulighed for at være med, da det fjerner 
den økonomiske barriere og samtidig ikke betyder, at man partout skal kunne reservere en given uge i 
efteråret for at få udbytte af sin deltagerpris. Vores ambition er at oprette 5 vandrehold fordelt over landet 
og komme op på ca. 100 deltagere.   
 
 
Status på IDF 
I foråret 2022 havde formand og direktør møde med IDF Global’s President Andrew Boulton og Director of 
Operations Dominique Robert.  
IDF er fortsat interesseret i at få Diabetesforeningen som medlem igen, og et møde med IDF Europe blev 
aftalt for at vi kan få mere indsigt i de specifikke indsatser politisk i forhold til EU for at få mere viden om, 
hvad vi får ud af medlemskab.  
IDF Europe har nu fået ny bestyrelse, og de har netop inviteret formand og direktør til et møde marts. 
 
Ligeledes deltog Diabetesforeningen i IDF’s konference i Lissabon december 2022, hvor medarbejdere fra 
sekretariatet var repræsenteret, bla. med et oplæg om vores undersøgelse af ”Diabetes management in 
Danish primary School. Experiences of parents of children with type 1 diabetes”. 
 
Nuværende medlemmer af IDF kan findes her: 

IDF Europe: https://www.idf.org/our-network/regions-members/europe/members.html 

IDF Global: Regions and members (idf.org) 

Medlemskab af IDF koster 75.000 kr. årligt, hertil kommer rejseudgifter og øget sekretariatsbetjening.  
 
 
Minikampagne om postnummerlotteriet 
I Diabetesmagasinet, der udkommer 1. marts følges der op på postnummerlotteriet. Efter en ny aktindsigt 
står det klart, at der stadig er kæmpe forskel på, hvor mange sensorbaserede glukosemålere der bevilges i de 
enkelte kommuner. Vi følger op med en minikampagne og et borgerforslag.  
 
I Behandlingsrådets kommende rapport, der lanceres 23. marts, ses der positive takter til at bevilge 
sensorbaserede glukosemålere til alle med type 1-diabetes – men derfra er der stadig lang vej til, at der 
afsættes midler til implementeringen, så vi skal fortsat presse på for prioritering heraf.  

https://www.idf.org/our-network/regions-members/europe/members.html
https://www.idf.org/our-network/regions-members.html?view=generalsettings
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Status på Diabetesforeningens rådgivning 
Rådgiverne består af 3 socialrådgivere, 2 diætister, 1 sygeplejerske og 1 børn- og ungekonsulent. 
 
Rådgivningen har åbent 24 timer om ugen, og bemandes samtidigt af 2 personer. Dvs. alle faggrupper er ikke 
repræsenteret i åbningstiden. Ved spørgsmål, som ligger udenfor vagtens kompetencer, oprettes en sag i 
CRM, som alle rådgivere har adgang til, og emne samt fagområde noteres. Der oplyses om, at vi vil ringe 
tilbage indenfor 3 arbejdsdage. 
Der ringes altid tilbage indenfor 3 dage, men alle sager løses ikke indenfor 3 dage, da flere sager er 
komplekse og kræver flere opkald. Især socialrådgivernes sager kan strække sig over længere tid, og der er 
en tendens til at flere sager bliver komplekse.  
 
Statistik for 2022: 
- Vi har i 2022 haft 4164 henvendelser til Diabetesrådgiverne. I 2021 havde vi 4242 henvendelser.  
- 84 % af henvendelserne er per telefon. 
- I 2022 har vi haft åbent 198 dage. Det giver et gennemsnit på 21 nye sager pr. dag.  

-  

Sager fordelt pr. faggruppe 

 

 

Nordic Forum 2023 
Mødet afholdes i Sverige (Stockholm) i dagene 31. august og 1. september. 
Hovedbestyrelsen udpeger deltagere på HB-mødet i maj.  
 
 
Ny repræsentant i det nationale diabetesnetværk 
JAS er trådt ud af det nationale diabetesnetværk. Næstformand Thomas Elgaard indstilles til at overtage 
pladsen fra det næste møde i det nationale diabetesnetværk den 4. maj 2023. Netværket har ønsket en 
patientrepræsentant til netværket, som har et vist niveau i ledelsen i Diabetesforeningen. 
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Status på lokalforeninger 
Der er sket en positiv stigning i antallet af lokalforeninger fra 64 i marts 2022 til 76 i januar 2023. 
Bilag: Overblik pr. januar 2023. 
 
 
Aflysning af to kurser i 2023 
Sekretariatet har valgt ikke at afvikle to af foreningens medlemskurser i 2023: 
 

• Det ene kursus er for unge 18-30 år. Sekretariatet har fået mulighed for at tilbyde to nye aktiviteter for 
unge: Et nyt dagskursus for unge og en hyttetur for unge. Begge dele er målrettet aldersgruppen 18-30 
år. Sekretariatet har vurderet, at tilbuddene samlet set vil være i konkurrence med hinanden.  

• Det andet kursus er for voksne i alderen 30-55 år. Kurset har hidtil været svær at få besat.  
 
Skal kurserne genoptages fra 2024, skal der foretages en revurdering af kursernes indhold og form.   
 
 
Regeringsdannelse og regeringsgrundlag  
Sekretariatet havde under regeringsdannelsen tæt kontakt med flere af de ledende forhandlere for de tre 
partier, der endte i regering samt Radikale Venstre og SF, der forlod forhandlingerne sent i forløbet. Vægten 
blev især lagt på behovet for at prioritere kronisk sygdom højt og leverede ligeledes indspil til dette formål. 
  
Regeringsgrundlaget endte grundet en række kompromiser med initiativet til en strukturkommission. Det er 
dog bedyret af regeringspartierne, at en indsats for kronisk sygdom er væsentlig. 
 
Der er tre elementer i regeringsgrundlaget, som især har Diabetesforeningens interesse: 

- En ny strukturkommission som skal belyse forskellige modeller, der kan skabe:  

o ”Et sammenhængende sundhedsvæsen på tværs af faggrænser og geografi”,   
o ”En opgavefordeling, der sikrer, at patienten kommer i centrum og får en sammenhængende 

plan for behandling”,    
o ”Nedbringe geografisk og social ulighed” 

 
Foreningen har spillet ind, at omdrejningspunktet for strukturkommissionen bør være kronisk sygdom, idet 
der på dette sygdomsfelt er et stort efterslæb netop på de tre punkter, som ønskes nye modeller for.  
 
Hvorvidt regionerne vil blive nedlagt, som led i strukturkommissionens anbefalinger, er endnu uvist, men 
internt i regeringen vurderes der ikke at være entydig enighed i spørgsmålet. 
 
Der er sået tvivl om, hvorvidt nærhospitalerne vil indgå som en del af strukturkommissionens vurderinger ift. 
optimale modeller, eller om det initiativ fra sundhedsaftalen i foråret 2022 vil føres ud i livet uagtet 
strukturkommission. 
Mens det er embedsværkets samt regioners og kommunernes vurdering, at arbejdet med 
sundhedsklyngerne fortsætter.  
 
I regeringsgrundlaget er der tre andre initiativer, som Diabetesforeningen vil følge på sundhedspolitiske 
område: 
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Sundhedsfond  
”Regeringen vil fremlægge forslag til en sundhedsfond til vedligeholdelse og modernisering af 
sygehuse samt teknologi og digitalisering, som reducerer arbejdskraftsudfordringen og sikrer 
danskerne nem og lige adgang til forebyggelse og sygdomsbehandling.”  
 

Børn og unges trivsel og sundhed 

”Regeringen vil løfte sundhed blandt børn på tværs af sundheds-, kultur-, børne- og skoleområdet og 
vil tage initiativ til en forebyggelsesplan målrettet børn og unge.” 
 
Bedre hjælp til mennesker med svær overvægt  
”Regeringen vil styrke forebyggelsesindsatsen og sikre, at mennesker med svær overvægt kan få 
bedre hjælp til varigt vægttab.”  

 
Det er desuden planen at løfte vores dagsorden om tryg skoledag over for nyt børne- og undervisningsudvalg 
samt at løfte den generelle forebyggelsesdagsorden med et nyt forebyggelsesindspil, som sekretariatet vil 
udgive primo/medio februar afhængig af pressemuligheder mm.  

 

Kontakt til nye sundhedsordførere 
Sekretariatet har budt samtlige nye sundhedsordførere velkommen og har ligeledes aftalt møder med 
ordførerne fra de regeringsbærende partier samt de væsentligste partier i hhv. den røde og den blå 
opposition. Møderne løber fra januar til marts.  
 
 
Status på aktuelle politiske sager: 

Kørekort: 
Der er er aftalt møde med den nye transportminister 23. februar. Formålet med mødet vil være at foreslå, at 
han forfølger sporet med at gøre Danmark til foregangsland ift. revision af kørekortregler og ikke mindst 
udvidelse/ophævelse af de eksisterende varighedsbegrænsninger.  
 
Teknologi/sensorer: 
Der har været møder med regionsrådsformænd i hhv. Region Hovedstaden og Region Nord ift. at øge 
opmærksomheden omkring behovet for at prioritere sensorer højere. Desuden ventes analysen fra 
Behandlingsrådets fagudvalg at skulle behandles på Behandlingsrådets møde den 23. marts.  
Sekretariatet planlægger desuden en kampagneindsats for at sikre politisk opmærksomhed og dermed 
prioritering af teknologien både på nationalt og regionalt niveau. 
  
Kvalitetsplaner og -pakker 
Denne sag er forfulgt med hhv. Sundhedsstyrelsen samt KL. Kampen kommer til at stå om, hvorvidt der 
bliver stillet forpligtende krav til kommunernes sundhedsydelser herunder patientuddannelse. Et nyt 
lovforslag er netop sendt i høring. Herunder vil det være centralt at udmøntningen af loven, at der sikres 
diagnosespecifikke elementer i patientuddannelsestilbud hos kommunerne. Her er der påbegyndt et 
samarbejde med hhv. Hjerteforeningen og Lungeforeningen for at sikre at ønsket om, at diagnosespecifikke 
tilbud får endnu mere gennemslag.    
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Indspil om forebyggelse og sundhedsfremme 
Med vores strategi for 2022-2025 vil vi kæmpe for, at flere tilfælde af prædiabetes og type 2-diabetes kan 
forebygges i fremtiden, ved at den borgerettede forebyggelse kommer højere op på den politiske dagsorden.  

Derfor har vi gennem det seneste år udviklet på et politisk indspil til forebyggelse og sundhedsfremme i 
Danmark med 16 konkrete forslag til, hvor vi mener, der bør sættes ind nationalt for at styrke 
folkesundheden. Med det nye forebyggelsesindspil går Diabetesforeningen nu mere aktivt og formaliseret 
ind i kampen om at knække kurven, så andelen med kroniske sygdomme og overvægt falder.  

Vi har særligt fokus på tre områder: 

- Vi vil give børn en sund start på livet gennem bedre maddannelse og med bevægelse integreret i løbet 
af hele skoledagen 

- Vi vil begrænse forbruget af usunde fødevarer og gøre det sunde valg lettere ved at indføre obligatorisk 
mærkning, differentieret moms og ved at beskytte børn og unge bedre mod markedsføring 

- Vi vil have forpligtende krav til kommunernes rolle som frontkæmper for sundhedsfremme og 
forebyggelse ved at stille krav til systematisk opsporing af kroniske sygdomme og til en kommunal 
handlingsplan for bedre folkesundhed 
 

Indspillet offentliggøres på hjemmesiden i uge 8/9.  
Indspillet skal tjene som inspiration til en ny sundhedsfremmestrategi for Danmark og taler desuden ind i det 
nye regeringsgrundlag, der vil styrke forebyggelsesindsatsen ifm. svær overvægt, løfte sundheden og trivslen 
blandt børn og unge på skoleområdet med en forebyggelsesplan og indføre en digital børnebeskyttelseslov. 
Pressehistorier om de enkelte forslag er drypvis lanceret i medierne inden offentliggørelse af indspillet.  
Bilag: Forebyggelsesindspil. 
 
________________________________________________________________________________________ 

12. Eventuelt  
________________________________________________________________________________________ 

Intet under dette punkt. 

 
________________________________________________________________________________________ 

13. Næste møde  
________________________________________________________________________________________ 

Næste møde i Hovedbestyrelsen er fredag 12. maj 2023, kl. 16.00-20.00 i Odense (ODEON). 
 
Årsmøde/repræsentantskabsmøde afholdes lørdag 13. maj 2023 i ODEON. 
 

________________________________________________________________________________________ 

14. Hovedbestyrelsens kvarter  
________________________________________________________________________________________ 

 


